
VÝZVA PRE OBECNÉ SAMOSPRÁVY  
 
Vážené pani starostky/ Vážení páni starostovia, 
Vážené vedenia obcí,   
 

dovoľte mi, aby som sa k Vám týmto jednoduchým spôsobom prihovorila ako krajinná 
architektka pôsobiaca v Podzoborskom regióne. Berte to prosím, ako iniciatívu, určitý pozitívny 
prístup z mojej strany.  

Vzhľadom na terajšiu situáciu ohľadom odpadov, ohľadom meniaceho sa charakteru 
obcí a plytvajúcemu životnému štýlu v nich som sa rozhodla napísať Vám. Viem, že mnohí sa 
touto problematikou nezaoberáte, ale takisto viem aj to, že sú medzi Vami vedenia, ktorým na 
týchto problémoch vo svojich obciach záleží. Ako verejní činitelia máte právo a/alebo povinnosť 
riešiť, meniť, či usmerňovať určité postupy, alebo činy obyvateľov vo vlastných obciach. Ste 
medzi prvými, ktorí by mohli a mali ísť príkladom pre vlastných obyvateľov, preto Vás chcem 
vyzvať k zmene, ktorá by mohla byť plusom pre Vašich obyvateľov/ Vaše obce a pre náš 
spoločný región.  

Žijem v tomto regióne a záleží mi na tom, akým smerom sa bude rozvíjať. Myslím si, že 
v tomto sa zhodneme. V roku 2018 sme sa začali viac zaoberať s odpadmi a rozvojom tohto 
regiónu. Tento región má veľký potenciál, ktorý by sme mali využiť. Mnohé obce v okolí Nitry si 
ešte dodnes zachovali svoje tradície a vidiecky charakter, čo môže byť veľkým prínosom. Každá 
z týchto obcí má svoje hodnoty, je niečím špecifická, rôznorodá a zaujímavá nielen pre 
domácich, ale aj pre tých, ktorí k nám zavítajú. Práve tieto pestré zaujímavosti vedia prilákať 
ďalších obyvateľov a hostí, ktorí si náš región vážia (niekedy možno aj viac, ako my domáci). 
Preto je veľmi dôležité, aby sme si to všetci (včas) uvedomili a podieľali sa na tom, aby to tak aj 
zostalo.  
 

ZAČNEM S ODPADMI. 
 

Žijeme vo svete, ktorý sa už priveľmi preplnil (nerozložiteľnými) odpadmi... môžeme 
taktiež povedať, že dnes nielen naša krajina, región, či obec, ale už aj odpady majú (žiaľ) svoju 

históriu. Sme na vine my, náš životný štýl, či táto doba?!  
 
Prihováram sa k Vám, lebo je ešte vhodný čas na zavedenie určitých (pozitívnych) zmien. 
V novembri si pripomenieme Sviatok všetkých svätých a pamiatku zosnulých. V decembri 
slávime sviatok Sv. Mikuláša, následne jeden z najväčších rodinných sviatkov, Vianoce. Sú to 
tradičné sviatky, na ktoré sa chystáme spoločne s rodinami, alebo priateľmi. Sú to sviatky, 
ktorými by sme mohli ísť príkladom. Existujú obce a mestá, ktoré už teraz reagujú na problémy 
s odpadmi. Zavádzajú aktivity, postupy, či pravidlá, ktorými podporujú minimalizáciu odpadov 
vo vlastných obciach, alebo mestách.  

 
PREČO S TÝM NEZAČAŤ AJ V NAŠOM REGIÓNE? 

Neignorujme to a pridajme sa!  
O AKÉ ZMENY IDE? 

 

Obecný cintorín, ako pietne miesto a nie skládka odpadu... 
Žijeme v konzumnom svete zabarikádovaní vo svojich obydliach, kde sa vôbec nezamyslíme nad tým 
koľko smetí ročne vyprodukujeme. Sme si vedomí, že mnohokrát je situácia už alarmujúca. Fungujeme 



tak, že keď nám niečo ponúknu navyše (nejaký predmet, produkt), my to bez váhania prijmeme. 
Nezamyslíme sa nad tým, koľko odpadu nám z toho (hneď po použití) vznikne. Takisto je to napr. aj s 
kontajnermi, alebo smetnými nádobami na verejných priestranstvách obcí. Teraz si pripomeňme 
vyskytnutú situáciu na obecných cintorínoch. Čo odpovedať obyvateľom v tom prípade, ak si pýtajú 
smetnú nádobu, alebo kontajner navyše? Cintoríny nie sú nejakou skládkou odpadu, ale majú úplne inú 
funkciu. Sú to pietne miesta, ktoré si zaslúžia rešpekt, určitý poriadok a kultúru. Sú to miesta, kde 
odpočívajú naši blízki či ďalekí pozostalí, preto je vhodné pristupovať k týmto miestam s úctou. 

 

Ak pridáme ešte jeden kontajner navyše, nedosiahneme pokles ale (práve naopak) nárast 

produkcie odpadu.      
 

ČO TO ZNAMENÁ? 
Znamená to, že s týmto postupom ďalej podporujeme, aby naši obyvatelia produkovali ešte viac smetí na domácej 
pôde – na súkromných, či verejných priestranstvách, v našich obciach, v našom regióne, v našej krajine. Vznikne 
tak ešte viac odpadov a nielen v kontajneroch, ale aj v okolí kontajnerov. Nič sme s tým nezískali, prístupy 
a princípy sú rovnaké, lenže vo väčších množstvách.  

 

CHCEME TO? – URČITE NIE. ☹ 

Separovaním odpadu na cintorínoch získame viac!       
 

Jednoduché riešenia 😊 

- Začať separovať odpad na verejných priestranstvách, v tomto prípade už aj 
na cintorínoch. Umiestniť kontajner/y navyše, ale pozor, tentoraz už nie preto, aby 
obyvatelia produkovali ešte viac odpadu, ale aby dostali možnosť začať so separovaním 
odpadu. Na kontajnery umiestniť informáciu o tom, čo do toho konkrétneho kontajnera 
patrí a naopak, čo nie. Vieme, že bezproblémové separovanie nepôjde z jedného dňa 
na druhý, resp., že naše cintoríny nebudú „zelenými oázami“ z jedného roka na druhý, 
preto s tým treba začať už tento rok. Nezabúdajme, že je to dlhodobý proces, preto na 
to myslime včas. (na začiatok stačí ale, ak na kontajneroch budú iba nápisy/ sklo, plast, 
bioodpad, a pod.) 

- Informovať o tom obyvateľov obce. Nestačí iba 1x, je potrebné, aby sa k nim táto 
informácia dostala viackrát, aby si ju osvojili, aby sa o to začali viac zaujímať a aby si 
uvedomili vážnosť tejto situácie. Ak im o tom budeme rozprávať častejšie, alebo ak 
vyložíme informáciu na obecnú tabulu, vyhlásime informáciu cez obecný rozhlas, 
podáme informáciu na sociálnych sieťach, umiestnime jednoduchú informačnú tabulu 
ku vchodom cintorínov, určite budú viac obozretní, budú radi a budú spokojní.  

- Informovať obyvateľov obce konkrétne o tom, ako vhodne separovať. Veľmi dôležitý 
aspekt, ktorý nám veľmi pomôže pri napredovaní. Začať s osvetou obyvateľov 
prostredníctvom prednášok, workshopov, alebo voľných diskusií.  

- Začať spolupracovať s ostatnými obcami z regiónu- viac hláv, viac rozumu. Nejde tu 
o súťaženie, o to viac ide o budúcnosť nášho regiónu, o informovanosť našich 
obyvateľov, o tímovú prácu, o zníženie produkcie odpadov a o to, aby sme sa vyhli 
zbytočným problémom a nedostatkom v regióne. 

- Postupne zaviesť princípy ZERO WASTE životného štýlu. Ďalšie informácie tu: 
https://www.eco-day.com/6-1-zasad-zero-waste-zivotneho-stylu 

 
Ďakujem za pochopenie. Teším sa na každú spätnú väzbu.  
S pozdravom Ing. Angelika Kulmon, Krajinný a záhradný architekt. 

https://www.eco-day.com/6-1-zasad-zero-waste-zivotneho-stylu

